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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

یارانه به کاهش »فقر« کمکی نکرد
ایســنا| براســاس اعلام وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، هر  سال بیش از ۴۴ هزار میلیارد یارانه در 
کشور پرداخت می شود، درحالی که به دلیل فقدان 
سیاست گذاری های اجتماعی درست، پرداخت این 
میزان یارانه نه به کاهش فقر، نه به افزایش اشتغال 
و به بهبود عدالت کمک کرده است.علی ربیعی که 
در همایش سیاست گذاری در جهان اسلام صحبت 
می کرد، با اشاره به سیاست گذاری های انجام شده 
برای مبارزه با فقر گفت: »دولت محدودکردن فقر 
مطلق را در برنامه های خود قــرار داده و در همین 
راســتا در ســال های ۹۶ و ۹۷ به دنبال این است تا 
۱۱ میلیون از فقرا در کشــور ۸۰ درصــد از حداقل 
دســتمزد را دریافت کنند.« او بــا تاکید بر این که 
دنبال پیاده کردن نظریه توانمندســازی و اشتغال 
خرد در کشور هستیم، افزود: »3میلیارد دلار بودجه 
برای ایجاد اشتغال روســتایی و شهرهای کوچک 
برای مبارزه با فقر اختصاص یافته است.« او با بیان 
این که حمایت اجتماعی به معنای آن است که باید 
افــرادی را که فرصت برابر در اختیــار ندارند، مورد 
توجه قرار داد، افزود: »ما نمی توانیم این افراد را رها 
کنیم، بنابراین در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
لایحه مساعدت اجتماعی و کاهش ریسک زندگی 
مردم را برنامه ریزی و طی پنج ســال بخشی از آن را 
اجرایی کردیم.« ربیعی با بیان این که بحث درمان 
یکی از مواردی اســت که تحت عنــوان »تله فقر« 
از آن یاد می شــود و می تواند دهک های اقتصادی 
افراد را جابه جا کند، افزود: »در همین راســتا برای 
برخورداری تمامی ایرانیان از دفترچه بیمه درمانی 
برنامه ریــزی کردیم و درنهایــت ۲۲ میلیون نفر از 
روستاییان و ۱۰ میلیون نفر از حاشیه نشینان شهری 
به شــکل مجانی تحت بیمه درمان حمایتی قرار 

گرفتند.« 

»طلاق« در مناطق شمال تهران بیشتر 
از مناطق فقیرتر است

ربیعی در ادامه با بیان این که مهمترین بخش کار 
ما در حوزه مســائل اجتماعی نوین در مورد بنیان 
خانواده است،  افزود: »مطالعات نشان می دهد اگر 
در گذشته اعتیاد رابطه پرمعنایی با بیکاری و فقر 
داشت، امروزه گرایش به اعتیاد ناشی از فقر نیست. 
همچنین اگر در گذشته این تصور وجود داشت که 
طلاق ناشی از فقر اقتصادی اســت، امروزه شاهد 
هســتیم که وقوع طلاق در مناطق شمال تهران 
بیشتر از مناطق فقیرتر آن اســت. درحال حاضر 
فقر به عامل سوم تبدیل شده است و برهم خوردن 
توازن قــدرت در خانواده در کنــار فقدان آموزش 
زناشــویی و ارزش های مشــترک عوامل نخست 
وقوع طلاق شده اند.« براساس اعلام ربیعی، سالانه 
بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد در حوزه اجتماعی هزینه 
می شود، اما آثار زیادی از این سرمایه گذاری مشاهده 
نمی شود: »بر اساس تجربه می توانم بگویم فقدان 
سیاست گذاری مشخص باعث از بین رفتن منابع 
کشــورهای درحال توسعه شده اســت. این نکته 
نشان می دهد که باید در سیاست گذاری های مان 
تجدیدنظر کنیــم و با برنامه های مشــخص تری 
متناسب با کشورهای مشابه خودمان عمل کنیم. 
منابع در کشورهای درحال توسعه به زحمت ایجاد 

می شوند، اما به اندازه کافی اثربخش نیستند.« 

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان تهران 
اعلام کرد: 

کمک درمانی بهزیستی به »ترنس 
سکشوال ها« تا سقف ۲۵ میلیون تومان

ایلنا| معاون امور اجتماعی بهزیســتی استان 
تهران از کمک درمانی به »ترنس سکشوال ها« تا 
سقف ۲۵ میلیون تومان خبر داد و گفت: »مبلغی 
که آنها باید برای جراحی تغییر جنســیت هزینه 
کنند، چندین برابر کمک بهزیستی است.« احمد 
خاکی در پاسخ به این ســوال که برای افراد دارای 
اختلال جنسیتی چه اقدامات حمایتی انجام شده 
است، افزود: »برخی می گویند که آنها نیاز به مرکز 
نگهداری دارند، اما اصلا درســت نیست که مرکز 
نگهداری برای این افراد وجود داشــته باشد، بلکه 
مراکزی بــرای حمایت از این افراد لازم اســت.« 
او افزود: »مرکز نواب بهزیســتی برای حمایت از 
این افراد است. آنهایی که TS یا نارضایتی جنسی 
دارند، می توانند به این مراکز مراجعه کنند، به این 
افراد مســاعدت های مالی یا خدمات حقوقی هم 
تعلق می گیرد، یعنی اگر نیاز به خدمات داشــته 
باشــند به آنها تعلق می گیرد.« به گفته او اگر این 
افراد نیاز به مشــاوره داشته باشــند، حتی بدون 
مراجعه تحت حمایت قرار می گیرند. این افراد از 
طریق تماس با شماره ۱۲3 می توانند از خدمات 
مشــاوره ای برخوردار شوند.معاون امور اجتماعی 
بهزیستی استان تهران ادامه داد: »انجمن حمایت 
از افراد TS یا نارضایتی جنســی نیز در این زمینه 
فعالیت می کند و در تهران بــه این افراد خدمات 
ارایه می دهد. بهزیســتی وظیفه دارد به این افراد 
کمک کند، حتی تا ســقف ۲۵ میلیــون تومان 
نیز برای ارایه خدمات درمانی به آنها مســاعدت 
مالی می شود، البته مبلغی که این افراد باید برای 
جراحی و تغییر جنسیت هزینه کنند، چندین برابر 
این مبلغ است.« معاون امور اجتماعی بهزیستی 
اســتان تهران افــزود: »آمار دقیقــی در رابطه با 
مراجعه کنندگان TS وجود ندارد، نمی توان تعداد 
دقیق ایــن افراد را اعلام کــرد. بزرگترین معضل 
بهزیســتی در رابطه با افرادی که اختلال جنسی 
دارند این اســت که این افراد از طرف خانواده خود 
درک نمی شوند، چراکه درک این افراد نخستین 

گام درمان آنها است.«

گزارش »شهروند« از جزییات تنبیه عجیب یک دانش آموز در یکی از دبستان های آبادان در گفت وگو با خانواده و مسئولان آموزش وپرورش: 

»نرگس« موهایت کو؟
 خواهر دانش آموز تنبیه شده در گفت وگو با »شهروند«: روزي که موهاي نرگس را کوتاه کردند، از شدت استرس، نفسش  بالا نمي آمد، با موهای بریده به خانه آمد

 معاون مدیرکل آموزش وپرورش آبادان: معاون پرورشی تعلیق شد و تا زمانی که هیأت  رسیدگی به تخلفات، رأی صادر کند، این فرد حق حضور در هیچ مدرسه اي را ندارد

طرح گردشگری آشوراده در یک قدمی تصویب در کمیته ماده 2  ارزیابی زیست محیطی قرار دارد

جزیره ایرانی خزر محصور میان 3 هزار گردشگر

لیلا مهداد- شــهروند|  »نرگس موهات کو؟« این 
جمله اي است که »نرگس« بارها با گریه آن را تکرار و هر بار 
بیشتر از قبل گریه کرد؛ سوالی که همکلاسی هایش بعد از 

دیدن دسته موی بریده شده اش از او پرسیدند.
نرگس دانش آموز کلاس ششم دبستان گلستان آبادان 
وقتی به خانه رفت، گیس  بریده اش را در مشت گرفته بود 
و گریه می کرد. اسپري آسمش را در مدرسه جا گذاشته 
بود. »تحریک کننده یعنی چه؟« این سوالی بود که نرگس 
چندین بار از خواهر بزرگترش پرسید و جوابی نگرفت. پدر 
و مادر، چشمان خیس دخترشان را خواندند و او را به دکتر 

بردند. او دچار شوک تنفسی شده بود.
ماجرا چه بود؟

صبح یکشنبه شــانزدهم اردیبهشت، »نرگس« مثل 
هر روز دیگر در صف صبحگاهی دبستان گلستان ایستاد 
تا به نوبت وارد کلاس درس شــود، اما این جمله او را نگه 
داشــت: »مثل اینکه تو آدم نمي شــوي، باید موهایت را 
ببُرم.« جمله ای که باعث وحشــت نرگس شــد. معاون 
پرورشي، »نرگس« را جلوي چشم بچه ها از صف بیرون 
کشید و با تکرار این جمله او را به دفتر مدرسه برد. قیچی 
را گرفت، نصف موهایش را برید و به دستش داد: »موهایت 
تحریک کننده است.« وقتی نرگس وحشــت زده از کار 
معاون با آن حالت به خانه رفــت، خانواده اش تصمیم به 
شکایت گرفتند و این کار را هم کردند. برای معاون پرورشی 
مدرسه حکم کیفري صادر و قرار بر این شد تا زمانی که به 
پرونده رسیدگی می شود، معاون در حالت تعلیق قرار گیرد. 
نرگس اما از آن روز دیگر رغبتي به مدرســه رفتن ندارد، 
هر چند آموزش وپرورش بعد از رسانه اي شدن این ماجرا 
جوابیه اي خطاب به رســانه های منتشر کننده این خبر 
نوشــت و در آن عنوان کرد که »یکی از دانش آموزان پایه 
ششم دبستان گلستان شهرستان آبادان با وجود دریافت 
تذکر نسبت به کوتاه کردن موهایش اقدامی نمی کند، اما 
متاسفانه شانزدهم اردیبهشت معاون پرورشی این دبستان 
در اقدامی غیراصولی، نابخردانه و برخلاف موازین تربیتی 
اقدام به کوتاه کردن دو سانت از موی دانش آموز که از مقنعه 
بیرون مانده بود، می کند. اگرچه در نخستین فرصت معاون 

آموزش ابتدایی این شهرستان همراه جمعی از مسئولان 
ســتادی برای دلجویی از خانواده این دانش آموز به منزل 
او می روند. البته در همان ســاعات اولیه معاون پرورشی 
برای دریافت توضیحات بــه اداره آموزش وپرورش آبادان 
دعوت می شود. اظهارات این معاون گرفته شده و پس از 
دریافت شکایت اولیای دانش آموز پرونده تشکیل می شود. 
این پرونده شنبه ۲۲اردیبهشت به هیأت بدوی رسیدگی 
به تخلفات اداری اداره کل آموزش وپرورش خوزســتان 
فرستاده شد. فعالیت این معاون پرورشی تا اطلاع ثانوی در 
حالت تعلیق قرار دارد. شایعه بستری شدن او به دنبال این 

اتفاق از اساس کذب است.«
تنبیه این دانش آموز تخلف محض است 

اعظــم قاســمي زاده، معــاون مدیــرکل و مدیــر 
آموزش وپرورش آبادان ماجراي »نرگس« را اینگونه براي 
»شهروند« روایت مي کند: »حقیقت ماجرا این است که 
مســئولان آموزش وپرورش فرداي این ماجرا از مســأله 
خبردار مي شوند. دانش آموز موردنظر، شیفت بعدازظهري 
بوده است. موي این دانش آموز بلند بوده و کمي از مقنعه 

بیرون زده بــود، البته چندین بار در این مــورد تذکراتي 
از مســئولان مدرسه گرفته اســت.« قاسمي زاده معتقد 
اســت که رفتار غیراصولی و خلاف موازین تربیتی برای 
این دانش آموز رخ داده اســت: »متاسفانه معاون پرورشي 
مدرسه رفتاري غیراصولي و خلاف موازین تربیتي انجام 
داده و دچار تخلف شده اســت. این معاون پرورشي براي 
تنبیه یا ترساندن این دانش آموز یا به هر دلیل دیگري که 
دوباره موي سرش از زیر مقنعه بیرون نزند، دوسانت از پایین 
موي این دانش آموز را قیچي کرده است، البته به  گفته خود 
دانش آموز، معاون مدیرکل و مدیر آموزش وپرورش آبادان 
با شــنیدن این ماجرا، معاون اداره و مدیر مدرسه را راهي 
منزل دانش آموز مي کنند تا اظهارات او را هم بشنوند و در 
کنار گفته هاي مدیر و معاون پرورشي مدرسه قرار بگیرد.« 
قاسمي زاده با اشــاره  به اینکه تمامي گفته ها با استناد به 
صحبت هاي خود دانش آموز اســت، ادامــه می دهد: »به 
گفته خود نرگس، معاون پرورشــي بــراي کوتاه کردن 
موي ســرش او را به اتاقي برده و ایــن کار در معرض دید 
ســایر دانش آموزان اتفاق نیفتاده، البته مادر نرگس هم 

گفته هاي او را تایید کرده اســت.« به  گفته قاســمي زاده 
نخستین اقدام پس از مراجعه به منزل دانش آموز این بود 
که از معاون پرورشي دبستان گلستان خواسته شد به اداره 
آموزش وپرورش مراجعه و اظهاراتش را در این مورد ثبت 
کند. در گام بعدي معاون پرورشی تعلیق شد و تا زمانی که 
هیأت  رســیدگی به تخلفات رأی صادر کند، این فرد حق 
حضور در هیچ مدرسه اي را ندارد.  معاون مدیرکل و مدیر 
آموزش وپرورش آبادان ادامه مي دهد: »پرونده این معاون 
تشکیل شــده، والدین این دانش آموز در اداره حضور پیدا 
کردند و اظهارات شان در مورد این ماجرا به صورت کتبي 
ثبت شده است، البته مسأله اي که در این میان وجود دارد، 
این اســت که خانواده این دانش آموز پایین شکایت خود 
نکته اي را نوشــته اند که دانش آموز بعد از این ماجرا دچار 
حمله آسم عصبي و شب در بیمارستان بستري شده است. 
نکته اي که باعث تعجب ما شد، روزي که به منزل آنها رفتیم، 
صحبتي از بستري شدن نشــد. البته بعد از این موضوع با 
خواهر دانش آموز که از طرف خانواده براي تنظیم شکایت 
مراجعه کرده بود، تماس گرفتیم و مسأله بستري شدن را 
جویا شدیم که در پاسخ به ما گفت، نرگس همیشه از اسپري 
آسم استفاده مي کند و غروب براي خرید اسپري مراجعه 
کردیم و اینگونه نبوده اســت که در بیمارســتان بستري 
شود. البته خواهر نرگس در پاسخ به این سوال که چه کسي 
بستري شدن را پایین اظهارات اضافه کرده است، گفت که 
آنها این موضوع را به اظهارات اضافه نکرده اند و نمي دانند 
چه کسي این نکته را یادآور شده است.« قاسمي زاده با اشاره 
به این نکته که خانواده دانش آموز شکایتي را هم به مراجع 
قضائي داشــته اند، مي گوید: »خانواده دانش آموز شخصا 
شکایتي را علیه معاون پرورشي مدرسه تنظیم و به مراجع 
قضائي ارجاع داده اند، این درحالي اســت که چند ساعت 
پیش نامه اي تایپ و امضاشــده از طرف پدر دانش آموز به 
اداره آموزش وپرورش رسیده است خطاب به دادیار شعبه 
دوم دادســرا مبني بر اینکه هیچ گونه شــکایتي ندارد و از 
نظر او این پرونده مختومه است، البته این نامه را به شعبه 
دو دادسرا برده ایم تا تأیید شود و جوسازي ها در این مسأله 

صورت نگیرد.«

شــهروند| مخالفان سرســخت طرح گردشگری 
»آشــوراده« هر روز یک بیانیه در نقد آن نوشــته اند، اما 
دســت اندرکاران طرح، کار را بی توجه به انتقادات پیش 
برده اند. منتقدان بارها درخواست کرده اند که دست کم 
از جزییات طرح باخبر شــوند، اما در این ســال ها هیچ 
پاسخی به این پافشاری ها و هشدارها داده نشد، در عوض 
یک هفته پیش طرح گردشــگری جزیره »آشــوراده« 
به تایید فنی رســید، حالا باید منتظر بود از سد کمیته 
ماده ۲ محیط زیست هم رد شود. اتفاقات تازه برای تنها 
جزیره ایرانی دریای خزر درحالی اســت که ۱3 ســال از 
زمان طرح این موضوع می گذرد؛ جزیره ای که تصمیمات 
جدی درباره سرنوشت آن در یکی از جلسات معاون اول 
رئیس جمهوری با معصومه ابتکار، رئیس وقت سازمان 
محیط زیســت در  سال ۹۲ گرفته شــد و حالا در انتظار 
چند طرح جزیی بــرای تایید آن و رســیدن به مرحله 
اجراست. اینها همه درحالی است که در سال های گذشته، 
گردشگری افسارگســیخته، حضور روزانه صدها نفر از 
گردشــگران را به جزیره مهیا و به آن آسیب وارد کرد، اما 
نهادهای مسئول که حالا دنبال طرح گردشگری اند، برای 
حضور روزانه بیش از 3 هزار گردشگر، حفاظتی از جزیره 

نداشته و به تماشای تخریب نشسته اند. 
از ســوی دیگر به گفته ایمان  هادی، مســئول واحد 
طبیعت گردی سازمان حفاظت محیط زیست مجوز نهایی 
طرح گردشــگری هنوز در کمیته ماده ۲ ارزیابی زیست 
محیطی صادر نشده اســت. او روز گذشته به ایسنا گفته 
است: »تاکنون مسائل مربوط به حیطه وظایف معاونت 
طبیعی تایید شــده، اما بقیه مســائل مربوط به معاونت 
انسانی مثل پسماند و پساب باقی مانده است، برای همین 
براساس صورت جلســه کمیته ماده ۲ برای اجرای طرح 
گردشگری آشوراده مجوز مستقیم داده نشد و تاکید شد 
که رعایت تمامی مفاد مورد نظر سازمان محیط زیست و 
معاونت طبیعی و ارایه طرح پسماند و پساب الزامی است. 
پس از ارایه این طرح  کمیته ماده ۲ متعاقبا مجوز اجرای 

طرح گردشگری آشوراده را صادر می کند.«
هر روز 3 هزار نفر به آشوراده می آیند و کباب 

می خورند
اگرچه هنوز طرح گردشگری آشوراده کاملا تایید نشده 
و به اجرا نرسیده، اما »حر منصوری عبدالملکی«، دیده بان 

میانکاله به »شــهروند« می گویــد: »در روزهای بهاری و 
تابســتانی بیش از 3 هزار نفر به این جزیره می آیند بدون 
این که راهنمایی همراه آنها باشد و کسی کنترل شان کند 
یا برنامه ویژه ای داشــته باشــند. آن جا کباب می خورند، 
زباله شان را می ریزند و برمی گردند.« این فعال محیط زیست 
موافق است که این منطقه می تواند یک سایت پرنده نگری 
و طبیعت گردی باشد، اما در صورتی که اتفاق سخت افزاری 
در آن نیفتد: »اگر ساخت وســازی این جا صورت بگیرد، 
من مخالف گردشگری خواهم بود.« اینطور که او توضیح 
می دهد اکنون این جزیره وضع مناســبی ندارد: »گاهی 
اتفاق می افتد که در طول روز بیش از 3 هزار نفر وارد جزیره 
می شوند. این درحالی اســت که خانم ابتکار هم در طرح 
گردشگری ظرفیت جزیره را روزانه ۵۰۰نفر اعلام کرده بود. 

مردم برای این که فقط بتوانند جزیره 
را ببینند و از رستوران استفاده کنند، 
به آن جا می روند. آنها روزی ۶۰۰ تا 
۷۰۰مرتبه با قایق از بندرترکمن تا 
جزیره می روند و درنهایت ســودی 
به جزیره نمی رســانند، مگر این که 
پولی به قایقران بدهند؛ گردشگری 
رهاشده همین است. مردم می روند 
آن جا آتشــی درســت می کنند، 
کبابی می خورنــد و زباله می ریزند 
و برمی گردنــد. بــرای ایــن گروه، 

پرنده نگری هیچ اهمیتی ندارد.«
دیده بان میانکاله در صورت منتفع شدن مردم محلی، با 
گردشگری در آشوراده مخالفتی ندارد و می گوید: »این که 
سرمایه گذار را از جای دیگر بیاورید تا بهره مالی ببرد که 
نامش اکوتوریسم نیست. من ۱۵ ســال است که در این 
منطقه کار می کنم و حضور گردشگران انبوه در این سال ها 
خیلی عادی شده است.« منصوری معتقد است به همان 
اندازه که توسعه افسارگسیخته گردشگری انبوه می تواند 
مهلک باشــد، رهاکردن و بدون برنامه بودن گردشگری 
در این مناطق هم می تواند سم باشد. درحالی که درحال 
حاضر هنوز برنامه منظمی برای گردشــگری در منطقه 
وجود نــدارد، اما او به عنــوان یک تورلیــدر گروه های 

گردشگری را با خود همراه می کند.
دیده بان میانکاله جزو نخســتین گروه هایی است که 

برای پرنده نگری و اکوتوریسم در این منطقه فعالیت کرده 
است: »ما برنامه های هدفمند پرنده نگری داریم، لباس 
مخصوص می پوشیم، تلســکوپ می گیریم، سروصدا 
نمی کنیم و تعدادمان هرگز بیشــتر از ۲۵ نفر نمی شود، 
چکمه داریم و با قایق به قســمت های حفاظت شــده و 
کلنی های پرنده ها به هیچ وجه نمی رویم. ما همه اصول را 
رعایت می کنیم و مسافران مان را به مسائل محیط زیستی 
حساس می کنیم و آموزش می دهیم. درست است این تور 
اقتصادی است، اما مثل یک کارگاه آموزشی است، چون 
در طول سفر همه نکته های جدید می آموزند. اکوتوریسم 
هم یعنی همین؛ سفری مسئولانه به مناطقی که ارزش 
طبیعی دارند با دو پیش نیــاز: پویاکردن اقتصاد بومی و 

همچنین حفظ محیط زیست.«
طرح گردشگری را منتشر 

نمی کنند
فعــال  خیراندیــش،  آرش   
کارشــناس  و  محیط زیســت 
گردشــگری که از اعضای ســتاد 
مردمی نجات آشــوراده و حمایت 
از مناطق حفاظتی )ســمنا( است 
به »شهروند« می گوید: »متاسفانه 
طرح را منتشر نمی کنند و این روش 
غیردموکراتیکی است که طرحی با 
این همه حساســیت و مخالفت از 
سوی فعالان مدنی، سازمان های مردم نهاد، متخصصان 
آمایش زمین و اکوتوریسم به اجرا برسد. البته بارها از آنها 
خواسته ایم که طرح را در اختیار ما هم بگذراند و مشاوران 
و متخصصانــش را معرفی کنند اما به این درخواســت 
پاسخی نداده اند و به شکل یک کار دستوری آن را مطرح 
کرده اند. به نظر می رسد که توافقی سیاسی بین مقامات 
یک استان و هیأت دولت باشد.« او ادامه می دهد: طبیعتا 
طرحی که منتشر نشده را نمی شود نقد کرد اما انتظار هم 
نداریم طرح خوبی باشد به این دلیل که هرگز نتوانستند 
توجیه اجتماعی درســتی درباره آن داشته باشند. این 
عضو ســمنا همچنین ادامه می دهد: »فقط گردشگران 
مجاز هستند که اگر خارج از این جزیره )پناهگاه حیات 
وحش و بندر ترکمن( اقامت دارند و صرف غذای شــان 
خارج از منطقه اســت، با تعداد محدود و مشخص برای 

دیدن پرنده ها و جاذبه های دیگــر تاریخی وارد منطقه 
شوند و بدون اقامت و بدون توقف قابل  ملاحظه از منطقه 
خارج شــوند. به این ترتیب کارکرد آموزشی این منطقه 
مورد تأیید اســت؛ چون نوعی از گردشگری آموزشی و 
پرنده نگری در این منطقه توصیه می شود اما بدون هر گونه 
رد پای انسان.«اینها در حالی است که او به تازگی با یکی از 
مقامات محیط زیست گفت و گویی داشته و وقتی پرسیده 
که چه می شود اگر گردشــگران در بندر ترکمن اقامت 
داشته باشند، همان جا غذای شان را صرف کنند و بازارچه 
مورد نظرتان، مسیرهای اسب سواری، دوچرخه سواری و 
همه تاسیساتی که می خواهید هم همان جا باشد؟ پاسخی 
مبهم شنیده: »پاسخ شان کاملا مبهم و غیرمنطقی بود، 
مبنی بر این که ما می خواهیم در آن جا باشند تا همان جا 
آمــوزش ببینند. این به  نظر من توجیهاتی اســت برای 
سودآوری اقتصادی و می خواهند سرمایه گذاری کنند. 
واضح است که ســرمایه گذاران در بندر ترکمن باید پول 
زیادی صرف خریــد زمین برای ساخت وســاز کنند و 
خیلی امیدوار هستند که در جزیره آشوراده پولی ندهند 
و آن جا به عنوان املاک مردمی مورد استفاده قرار بگیرد. 
دولت متاســفانه در این زمینه همکاری داشــته است. 
معاون طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست در آخرین 
گفت و گویی که داشتیم اشاره داشــت که بله رستوران 
و فروشگاه و مسیرهای اسب ســواری و دوچرخه سواری 
و خانه های چوبی با مصالح بومی هســت اما به نظر من 
همه اینها می تواند مثبت باشــد اگر خارج از این جزیره 
باشــد.«خیراندیش می گوید: »توصیه ما این است که 
با اقامت در بندر ترکمن و داشــتن نگاه اکوتوریست در 
مناطقی غیر از آشوراده در اطراف بندرترکمن بسیار مفید 
خواهد بود؛ از گمیشان، تا آق قلا تا کردکوی و بندرترکمن 
که ســه اقلیم مختلف کویر و دریا و جنــگل را در خود 
دارد.«او معتقد است اصرار بر اجرای این طرح در جزیره 
آشوراده تنها به این دلیل است که زمین ها را به رایگان و در 
عوض توسعه گردشگری منطقه در اختیار سرمایه گذاران 
خواهند گذاشت و می گوید: »از طرف ستاد مردمی نجات 
آشــوراده هشــدار می دهم که اجرای این طرح، شروع 
یک زمین خواری گســترده اســت. بهانه اجراکنندگان 
فعالیت تجاری کلان است؛ نه اشــتغالزایی و نه توسعه 

گردشگری.« 

روي خط خبرمیز خبر

معاون دادستان کل کشور: 

فیلتر تلگرام دایمی است
ایرنا| معاون دادســتان کشــور در امور فضای 
مجازی از دایمی بودن فیلتر تلگرام خبر داد و گفت: 
»مردم به شایعه موقت بودن فیلترینگ تلگرام توجه 
نکنند.« عبدالصمد خرم آبادی ادامه داد: »کشــور 
ایــران در فضای مجازی مســتقل خواهد شــد و 
ارتباطات مردم در این فضا هم از نظر ســرعت و هم 
کیفیت و کمیت نسبت به گذشته افزایش خواهد 
داشت. تلگرام و سایر پایگاه های اینترنتی که قوانین 
کشور را نادیده گرفته اند، هیچ جایی در آینده فضای 
مجازی کشور نخواهند داشت و استقلال و حاکمیت 
ملی در فضای مجازی تثبیت خواهد شد.« او تأکید 

کرد: »تلگرام به هیچ وجه رفع فیلتر نخواهد شد.«

وزیر بهداشت: 

مقابله با آسیب های اجتماعی وظیفه 
نیروی انتظامی نیست

ایلنا| وزیر بهداشــت می گوید نبایــد از نیروی 
انتظامی انتظار پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
را داشت. حسن قاضی زاده هاشمی دراین باره گفت: 
»جلوگیری و کاهش آسیب های اجتماعی وظیفه 
دولت و مجلس است، همچنین قوه قضائیه با احکام 
درستی که صادر می کند، می تواند جلوی بسیاری از 

آسیب های اجتماعی را بگیرد.« 
او ادامــه داد: »نیروی انتظامی در حوزه اجتماعی 
نیز خدمات موثری به ما کرده، درحالی که وظیفه ما 
به عنوان دولت، ارایه خدمات رســانی بوده است، اما 
نیروی انتظامی به غیر از حضــور در اربعین و هفته 
ناجا خدمات رسانی بسیار موثری به مردم در حاشیه 

شهرها داشته که این موضوع جای تشکر دارد.« 
وزیر بهداشت با اشاره به همکاری های مشترک 
بین نیروی انتظامی و وزارت بهداشت گفت: »نیروی 
انتظامی می تواند به کنترل و پیشگیری از بیماری ها 
به ویژه بیماری های مشترک بین انسان و دام و ورود 
غیرمجاز دام ها از مرزهای کشور کمک کند، چراکه 
این امر باعث کاهش اپیدمی بیماری های واگیردار 
در کشور می شــود، همچنین جلوی مشکلاتی که 
در اقتصاد ایجاد می کند را نیز می توان از این طریق 
گرفت.« او با بیان این کــه نیروی انتظامی می تواند 
در کنترل دخانیات، موادمخــدر و الکل نیز کمک 
موثری به وزارت بهداشت کند، ادامه داد: »مقابله با 
آسیب های اجتماعی وظیفه نیروی انتظامی نیست. 
آسیب های اجتماعی معلول یک علت هستند و اگر 
در بخش علت به درســتی عمل شود، آسیب های 

اجتمای بی شک کمتر می شوند.« 
وزیر بهداشت با بیان این که نباید از نیروی انتظامی 
انتظار پیشگیری از آسیب های اجتماعی را داشت، 
گفت: »جلوگیری و کاهش آســیب های اجتماعی 
وظیفه دولت و مجلس است، همچنین قوه قضائیه 
با احکام درستی که صادر می کند، می تواند جلوی 

بسیاری از آسیب های اجتماعی را بگیرد.« 
او با اشــاره به خدمات نیروی انتظامی در زمینه 
آموزش های ترافیکی گفت: »نباید از آموزش خسته 
شد، چراکه تکرار آموزش اثرگذار است. خوشبختانه 
همکاری بســیار موثری بین ۱۹۰، ۱۱۰ و ۱۱۵ که 
شــامل نیروی انتظامی، وزارت بهداشت و اورژانس 
کشــور اســت، وجود دارد، اما قطعا با امضای این 

تفاهمنامه منظم تر و بیشتر خواهد شد.« 
قاضی زاده هاشمی با بیان این که تبادل اطلاعات 
در حوزه قاچاق دارو و تجهیزات پزشکی بین وزارت 
بهداشت و نیروی انتظامی می تواند موثر باشد، گفت: 
»تبلیغات اغواکننده ای در فضای مجازی در زمینه 
داروها و مکمل های غذایی وجود دارد که همکاری 
موثر بین نیروی انتظامی، پلیس فتا و وزارت بهداشت 
می تواند به شایعاتی که در حوزه غذا و بیماری هایی 

که در فضای مجازی منتشر می شود، پایان دهد.« 

هشدار رئیس سازمان بهزیستی کشور: 

آسیب های اجتماعی در استان تهران 
سرریز شده است

مهر|  رئیس سازمان بهزیستی نسبت به سرریز 
شدن آسیب های اجتماعی در استان تهران هشدار 
داد. انوشیروان محسنی بندپی که در مراسم تودیع 
و معارفه مدیرکل بهزیستی استان تهران صحبت 
می کرد، به بالا بودن آمار کودکان غیرایرانی در میان 
کودکان کار اشاره کرد و گفت: »۶۰ درصد از کودکان 
کار، ایرانی نیستند، از این رو درخواست کرده ایم آنها 
را به کشورشــان بازگردانند. ۶۰ درصد از ۴۰ درصد 
باقی مانده نیز در خــارج از تهران زندگی می کنند، 
به همین دلیل استان تهران آسیب های اجتماعی 
زیادی دارد و توانستیم تا حدودی در جهت کاهش 
این آســیب ها اقدام کنیم.« به گفته او، اگر کودک 
کاری با یک مشــخصه بیش از 3 بار پذیرش شود، 
آن خانواده دیگر صلاحیت نگهــداری ندارد و باید 
تحویل بهزیستی داده شود: »در حال حاضر ۲۶ هزار 
کودک در مراکز ما نگهداری می شوند که می توانیم از 
کودکان کار نیز همانند آنها مراقبت کنیم. همچنین 
به وزیر امور خارجه نامه نوشتیم و درخواست کردیم 
۶۰ درصد کــودکان کاری که خارجی هســتند را 
به کشورشــان بازگرداننــد.« او در ادامــه به وضع 
آسیب های اجتماعی در ســایر استان ها اشاره کرد: 
»در ۶ استان کشور به منظور کاهش اعتیاد، دادگاه 
درمان مدار را راه اندازی کردیم که توانســتیم با این 
اقدام در راستای کاهش این آســیب اقدام موثری 
انجام دهیم.« او ادامه داد: »از 3۶ هزار معتاد متجاهر، 
۱۵ هزار معتاد در تهران زندگی می کنند و برای هر 
فرد معتاد یک شناسنامه تهیه کرده ایم که قصد داریم 
با اسکن عنبیه آن را تقویت کنیم. همچنین از بودجه 
ستادی بهزیستی سرانه هر یک از پرسنل بهزیستی 
تهران را ۵۲۰ تا ۵۵۰ هزار تومان تعریف کردیم که در  

سال ۹۷ نیز قصد داریم آن را بیشتر کنیم.«
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روایت خواهر نرگس از ماجراي دبستان گلستان آبادان
»نرگس« دانش آموز مقطع ششم اســت و در دبستان گلستان آبادان 
تحصیل مي کند که ماجراي کوتاه کردن مویش توســط معاون پرورشي 
مدرسه، این روزها به سرخط خبرها تبدیل شده. ماجرایی که به شکایت از 
معاون مدرسه و بازشدن پرونده قضائی کشیده شد. »مروارید« خواهر نرگس 

در گفت وگو با »شهروند« روند شکایت از معاون مدرسه را تشریح می کند.
   شما چطور از ماجرا اطلاع پیدا کردید؟

از ســرکار که رســیدم خانه متوجه شدم کســي در خانه نیست و 
پرس وجوها نشــان از این داشــت که نرگس را برده انــد دکتر. نرگس 
اسپري آسمش را در مدرسه جا گذاشته بود. بعد فهمیدم که چه اتفاقی 
در مدرسه برایش افتاده. روزي که موهاي نرگس را کوتاه کرده بودند، از 
شدت استرس نفسش  بالا نمي آمد و با موهایش در دست به خانه آمده 
بود. ما اصالتا کُرد هستیم و در فرهنگ ما اگر زني اشتباهي مرتکب شود 
یا سنگسارش مي کنند یا موهایش را کوتاه مي کنند. همه ما از این ماجرا 

شوکه شده ایم. 
  مسئولان مدرسه براین مسأله تاکید داشتند که قبل از این 

ماجرا در مورد کوتاهي مو به »نرگس« تذکر داده بودند.
نه نرگس و نه خانواده در این زمینه تذکري از مدرســه نگرفته بودند 

و اصلا این مسأله درســت ندارد. اگر تذکري در این مورد داده مي شد، 
بي شک بعد از این ماجرا ما هیچ گونه پیگیري نمي کردیم. 

  گفته مي شود تنها دو سانت از موهاي نرگس کوتاه شده.
موهاي نرگس تا روي کمرش است و اینگونه نیست که یکي، دو سانت 
از آن کوتاه شده باشد بلکه معاون پرورشــي موهاي نرگس را از نصفه 

قیچي کرده است.
  واکنش مسئولان مدرسه چه بود؟

بعد از این ماجرا مسئولان مدرسه به منزل ما آمدند و اجازه نمي دادند 
در مورد این مسأله با جایي صحبت کنیم. بارها با مدیر آموزش وپرورش 
و رئیس کلانتری و... براي گرفتن رضایت به منزل ما مراجعه کردند، از 
آنجایي که معاون پرورشي باردار است، مادرم کمي حساس شده و دلش 
به رحم آمد اما من اجــازه نمي د هم رضایت بدهند، چون این خانم باید 
پاسخگوي کار اشتباهي که کرده اند، باشند. من از آموزش وپرورش هم 
پرسیدم که آیا اولیاي مدرسه حق چنین کاري را دارند یا خیر؟ که گفتند 
بخشنامه شده اســت موهاي دانش آموز حتي اگر شپش داشته باشد، 
بدون اجازه اولیــاي دانش آموز، نمی توان آن را کوتاه کرد. تنها حقي که 
اولیاي مدرسه دارند این است که اجازه ندهند دانش آموز به مدرسه نیاید. 

  شرایط روحي نرگس بعد از این ماجرا چطور است؟
نرگس از لحاظ روحي ضربه خورده است و علاقه اي ندارد به مدرسه برود. 
چهار سال پیش نرگس از یک ساختمان چهارطبقه سقوط کرد. از آن حادثه 
به بعد دچار استرس عصبي شده. بعد از آن ماجرا از شدت استرس موهاي 
نرگس سکه اي مي ریخت. دو سال طول درمان گرفتیم و براي درمان آن به 
شهرهاي مختلف مراجعه کردیم. به تهران، اراک، شیراز و اصفهان رفتیم. 
برنامه هاي زیادي را اجرا کردیم تا از استرسش کاسته شود و موهایش شروع 
به رشد کند. بعد از این موضوع همه ما روي موهاي نرگس حساس بودیم، 
چون در طول درمان نرگس خیلي اذیت شد و بچه ها او را کچل صدا مي زدند 
و همیشه از این مي ترسید که موهایش رشد نکند. زماني که موهایش رشد 

کرد، موهایش را خیلي دوست داشت. 
  مسئولان آموزش وپرورش مدعي اند نامه اي از طرف پدر 
شما به آموزش وپرورش رسیده مبني بر اینکه شکایتي در این 

مورد ندارد و از نظر آنها این پرونده مختومه است.
من از طرف پدر و مادرم براي تنظیم شکایت اقدام کرده ام و هیچ کدام 
از اعضاي خانواده اقدامي در راستاي مختومه شدن پرونده نداشته اند و 
نامه اي از طرف پدرم با این مضمون به آموزش وپرورش ارایه نشده است. 

دیده بان میانکاله در گفت وگو با 
»شهروند«: 

در روزهای بهاری و تابستانی 
بیش از 3 هزار نفر به این جزیره 

می آیند  و کسی کنترل شان کند. 
آن جا کباب می خورند، زباله شان را 

می ریزند و برمی گردند
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